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Myszkowski szpital dołuje już od wielu lat. 
DEMOKRATYCZNA wielokrotnie alarmowała 
o dramatycznej sytuacji lecznicy, gdy zarzą-
dzał nią duet Hagar&Trojakowski. 

To wtedy wprowadzono SP ZOZ na wiel-
kie wody zadłużenia. Wówczas był problem 
z płaceniem składek do ZUS-u, czy wypłaca-
niem pracownikom wynagrodzeń. 

Po zmianie władz powiatowych w 2018 
roku pokładano w nowej koalicji ogromne 
nadzieje. Jak po każdych wyborach doszło 
do podziału przysłowiowego tortu. Co było 
dość zaskakujące, początkowo niemal nieza-
uważalne były polityczne ruchy w szpitalu. 
Świeżo upieczony Starosta Myszkowski Piotr 
Kołodziejczyk postawił wówczas na jedną 

kartę – poprosił o pomoc w prowadzeniu 
szpitala, znanego na Śląsku, a może nawet 
w kraju – dr. n. med. Dariusza Jorga. To on 
skutecznie pomaga w zarządzaniu dwoma 
okolicznymi szpitalami – w Zawierciu i w Cze-
ladzi. Ten ostatni wyprowadził z 65-miliono-
wego długu. 

S P  Z O Z ,  CZY L I  S TA CZ A N Y  P O L I TY CZ N I E 

ZAKŁAD OPIEKI ZDROWOTNEJ W MYSZKOWIE
3 3 , 8  m i l i o n a  z ł o t yc h  –  n i e m a l  p ó ł  S a s i n a ,  g d y b y  c h c i e ć  z a ż a r t ow a ć  –  w y n o s z ą  zo b o -

w i ą z a n i a  m y s z ko w s k i e g o  s z p i t a l a .  N i e  m a  t u  j e d n a k  n i c  d o  ś m i e c h u  -  f i n a n s e  l e c z n i -
cy są w katastrofalnym stanie. Za zarządzanie myszkowskim SP ZOZ-em wzięli  się mega me-
nedżerowie,  choć jak pokazują wyniki -  nie można było powierzyć im nawet budki z lodami.

R E K L A M A

R E K L A M A
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Sprawa dotyczy wniosków składanych do 
komendanta powiatowego PSP o uzyskanie 
świadczenia ratowniczego z tytułu wysługi lat 
w OSP. Wszyscy ci, którym udało się komplet-
ne dokumenty złożyć do 30 września, mogli 
otrzymać dodatek z wyrównaniem od stycz-
nia br. Wysokość dodatku wynosi 200 zł mie-
sięcznie i ma podlegać corocznej waloryzacji.

Służący w jednostkach ochotnicy byli 
zdziwieni liczbą składanych wniosków. Nie 
sądzili, że tak dużo kobiet działało w OSP na 
terenie gminy Niegowa.

Sprawdziliśmy dane w Państwowych Stra-
żach Pożarnych i w gminach. To wójtowie/
burmistrzowie lub upoważnieni przez nich 
pracownicy mieli poddawać weryfikacji 
oświadczenia składane przez ubiegających 
się o dodatek. Każdy, kto wnioskował o do-
datkowe świadczenie, musiał udokumento-
wać swój udział w działaniach lub akcjach 
ratowniczych, jeśli to nie było realne, mógł 
przedstawić oświadczenia co najmniej 3 
świadków.

Statystyki robią wrażenie. W powiecie 
myszkowskim o dodatek starało się do 8 
października 2022 r. (dane z PSP Myszków) 
aż 406 ochotników – 376 mężczyzn i 30 ko-
biet. Nieco inaczej przedstawiają się liczby 
wniosków, które wpłynęły do gmin. Podajemy 
wyniki urzędów i PSP.

Powiat myszkowski

Miasto i Gmina Koziegłowy – z danych PSP 
wynika, że dodatek do wskazanej wyżej daty 
uzyskało 148 mężczyzn i 1 kobieta. Gmina 
dysponuje nieco inną, bo większą o jeden, 
liczbą wniosków złożonych przez mężczyzn – 

149, liczba kobiet wnioskujących o dodatek 
się zgadza.

W Myszkowie – zgodnie z danymi PSP o do-
datek skutecznie starało się 36 mężczyzn i 1 
kobieta. Dane urzędowe różnią się po stronie 
mężczyzn – o jeden na plus.

W Gminie Poraj – zgodnie z danymi PSP 
o dodatek postarało się do 8 października - 
41 mężczyzn i 7 kobiet.

W Mieście i Gminie Żarki dodatek – zgodnie 
z danymi PSP uzyskało 33 mężczyzn. Żadna 
kobieta nie wnioskowała o świadczenie. 
Zgodnie z danymi z urzędu aż 39 ochotników 
chce dodatkowego świadczenia.

Gmina Niegowa przedstawia najbardziej za-
skakujące wyniki. Z danych PSP wynioskować 
można, że dodatek uzyskało 118 mężczyzn 
i 21 kobiet. Urząd Gminy poinformował jed-
nak, że o dodatek stara się 134 mężczyzn 
i aż 69 kobiet. Rozdźwięk jest gigantyczny. 

Druhowie, którym te dane są znane, byli 
porażeni. W szeregach tamtejszych OSP słu-
żyły kobiety, ale o takich liczbach nigdy się 
nikomu nie śniło. Nie sugerujemy oczywiście 
próby wyłudzenia świadczenia, podnosimy 
za strażakami, że takie oświadczenia i doku-
menty powinny być dokładnie weryfikowane. 
Wywiad środowiskowy robiony później przez 
druhów w ich lokalnych społecznościach 
przedstawia nieco inne spojrzenie na sprawę. 
Kobiety mogły być oczywiście w tej gminie 
szczególnie aktywne, a w pozostałych albo 
w ogóle nie brały udziału w akcjach/działa-
niach jednostki, albo nie chcą się ubiegać 
o świadczenie.

 

Powiat będziński i częstochowski

W Janowie o dodatek ubiegało się 17 męż-
czyzn, w Lelowie 44, a w Mieście i Gminie 
Siewierz 73. W żadnej z trzech gmin kobiety 
nie ubiegały się o dodatki.

Do kogo z pytaniami?

Specjalnie dla tych, którzy chcieliby po-
wziąć informacje na temat dodatku, prze-
stawiamy imiona i nazwiska pracowników 
gmin, którzy bezpośrednio zajmują się tymi 
sprawami.

UM Myszków: Sylwia Pluta – inspektor (te-
lefon na centralę 34 313 26 82),

UGiM Koziegłowy: Michał Paliga – inspek-
tor ds. zarządzania kryzysowego, współpracy 
z OSP oraz ewidencji działalności gospodar-
czej (telefon na centralę 34 314 12 19),

UMiG Żarki: Dominika Horoszko – Sekretarz 
Gminy Żarki (telefon na centralę 34 314 80 
36),

UG Niegowa: Marcin Madej - insp. ds. woj-
skowych, dowodów osobistych i spraw OSP 
(telefon na centralę 34 315 10 20),

UG Janów: Justyna Nowak – stanowisko ds. 
Obsługi Biura Rady Gminy i Ochrony Prze-
ciwpożarowej (telefon na centralę 34 327 
80 48),

UG Lelów: Aneta Zasuń – podinspektor (te-
lefon na centralę 34 355 01 21),

UMiG Siewierz: Elżbieta Brzozowska - in-
spektor ds. gospodarki komunalnej, Andrzej 
Machura - Komendant gminny ds. ochrony 
przeciwpożarowej (telefon na centralę 32 
649 94 00). (kk), Foto: UMiG Piaseczno

B O  N I E G O W A  J E S T  K O B I E T Ą
W  p o p r z e d n i m  w y d a n i u  D E M O K R A T Y C Z N E J  z a p o w i a d a l i ś m y , 

że redakcja zweryfikuje dane dotyczące wniosków o tzw. strażacki dodatek do emerytury. Dru-
hów ochotników zaniepokoiły statystyki, sugerowali nawet, że mogło dojść do nieprawidłowości. Lp. Jednostka Gmina L. mężczyzn L. kobiet

1 OSP Cynków Koziegowy 11 0

2 OSP Gliniana Góra Koziegowy 4 0

3 OSP Gniazdów Koziegowy 6 0

4 OSP Koziegłowy Koziegowy 11 1

5 OSP Koziegłówki Koziegowy 5 0

6 OSP Krusin Koziegowy 7 0

7 OSP Lgota Górna Koziegowy 13 0

8 OSP Lgota Nadwarcie Koziegowy 7 0

9 OSP Markowice Koziegowy 9 0

10 OSP Mysłów Koziegowy 7 0

11 OSP Mzyki Koziegowy 2 0

12 OSP Pińczyce Koziegowy 3 0

13 OSP Pustkowie Lgockie Koziegowy 9 0

14 OSP Rosochacz Koziegowy 5 0

15 OSP Rzeniszów Koziegowy 11 0

16 OSP Siedlec Duży Koziegowy 7 0

17 OSP Stara Huta Koziegowy 8 0

18 OSP Winowno Koziegowy 13 0

19 OSP Wojsławice Koziegowy 5 0

20 OSP Zabijak Koziegowy 5 0

21 OSP Będusz Myszków 4 1

22 OSP MFNE Myszków 7 0

23 OSP Mrzygłód Myszków 4 0

24 OSP Mrzygłódka Myszków 2 0

25 OSP Mystal Myszków 2 0

26 OSP Myszków Myszków 5 0

27 OSP Nowa Wieś Myszków 8 0

28 OSP Smudzówka Myszków 4 0

29 OSP Bliżyce Niegowa 11 2

30 OSP Dąbrowno Niegowa 6 2

31 OSP Gorzków Niegowa 7 1

32 OSP Ludwinów Niegowa 11 0

33 OSP Łutowiec Niegowa 0 0

34 OSP Mirów Niegowa 0 0

35 OSP Moczydło Niegowa 13 0

36 OSP Mzurów Niegowa 14 2

37 OSP Niegowa Niegowa 9 5

38 OSP Ogorzelnik Niegowa 8 0

39 OSP Postaszowice Niegowa 10 0

40 OSP Sokolniki Niegowa 12 0

41 OSP Tomiszowice Niegowa 10 9

42 OSP Trzebniów Niegowa 7 0

43 OSP Choroń Poraj 6 0

44 OSP Gęzyn Poraj 6 0

45 OSP Jastrząb Poraj 3 0

46 OSP Kuźnica Stara Poraj 9 0

47 OSP Poraj Poraj 3 0

48 OSP Żarki Letnisko Poraj 14 7

49 OSP Czatachowa Żarki 0 0

50 OSP Jaworznik Żarki 5 0

51 OSP Kotowice Żarki 12 0

52 OSP Ostrów Żarki 0 0

53 OSP Przybynów Żarki 9 0

54 OSP Wysoka Lelowska Żarki 0 0

55 OSP Zaborze Żarki 0 0

56 OSP Żarki Żarki 7 0

Łącznie 376 30

Tabela przedstawiająca liczbę złożonych wniosków (na pod-
stawie danych z PSP Myszków) z podziałem na jednostkę i płeć

P O C I Ą G I  W  S I E W I E R Z U  O D  L I S T O P A D A
PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. informują, 

że na torach w Siewierzu znów pojawią się 

pociągi. Wznowienie ruchu pociągów to-

warowych na nowo wyremontowanej linii 

kolejowej Siewierz-Tarnowskiego Góry ma 

nastąpić już 8 listopada 2022 r.

Ruch pociągów towarowych, roboczych bę-

dzie prowadzony do 20 km/h.

- Prosimy o zachowanie szczególnej ostroż-

ności przy przekraczaniu torów w obrębie 

przejazdów kolejowo-drogowych. Kierowcy, 

rowerzyści i piesi powinni szczególnie czuj-

nie i ostrożnie przekraczać przejazdy oraz 

dostosowywać się do przepisów panujących 

na drodze – przestrzegają pracownicy kolei. 

(kk)
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Zdania na temat wizyty Prezesa Kaczyń-
skiego są wśród mieszkańców powiatu po-
dzielone. Jedni samo przybycie i wystąpie-
nie chwalą, inni nie zostawiają na nim suchej 
nitki. Pewne jest to, że wielu mieszkańców 
Myszkowa, a może nawet powiatu chciało się 
na spotkanie z najważniejszym politykiem 
w Polsce dostać. Przyszli pod MDK w Mysz-
kowie, ale wejść do środka nie mogli. Nie jest 
to żaden zamach na demokrację, a standardo-
we działania zapewniające bezpieczeństwo. 
Na planowane spotkanie z jedną z ważniej-
szych głów w państwie nie może przyjść każ-
dy - tak po prostu z ulicy. Służby zapewnia-
jące bezpieczeństwo muszą otrzymać wykaz 
gości. Nie jest też niczym dziwnym, wpro-
wadzenie polityka na spotkanie bocznymi 
drzwiami jak to miało miejsce w przypadku 
tej wizyty.

W swoim wystąpieniu Prezes skupił się 
na historii, znaczną część przemówienia 
zajął postkomunizm i jego fatalny wpływ 
na Polskę (rozkradanie majątku narodowego, 
okradanie państwa - oszustwa na VAT). Jaro-
sław Kaczyński zaprezentował także swoje 
niezmienne stanowisko, że w Smoleńsku 
dokonano zamachu – publiczność wyraziła 
aprobatę brawami. Było też o reparacjach, 
które się Polsce należą od Niemiec, o prob-
lemach gospodarczych. Prezes PiS podniósł 
też kwestię sądownictwa i walki o praworząd-
ność w Polsce. Polityk zaznaczył, że w naszym 

kraju wszyscy powinni być wobec prawa rów-
ni, a nie zawsze tak było, zdarza się, że nie 
zawsze też jest. Prezes nazwał unijną batalię 
o praworządność w Polsce „oszustwem sto-
sowanym przez Unię Europejską, by mieć 
bat na prawicowe rządy”. J. Kaczyński część 
wypowiedzi poświęcił szansom na cofnięcie 
się ideologicznego szaleństwa z określaniem 
mnogości płci. Podniósł, że lewicowcy też 
mogą być patriotami, choć dziś obóz patrio-
tyczny, jest obozem prawicy. Pytania zadane 
Jarosławowi Kaczyńskiemu były poddane 
moderacji. Dotoczyły Brukseli, Platformy, 
Tuska i węgla.

Ci, którzy z czujnością śledzą ruchy na po-
litycznej scenie, zauważyli, że Jadwiga Wiś-
niewska jest bez wątpienia nadal numerem 
1 w regionie. Wyraźnie swoją obecność za-
znaczyła pełnomocnik do spraw wyborów 
– poseł Lidia Burzyńska. Prezes powitał od-
rębnie Starostę Myszkowskiego, który został 
zaproszony do składania kwiatów pod po-
mnikiem poświęconym ofiarom smoleńskim. 
Rozpychający się łokciami w lokalnej polity-
ce poseł Mariusz Trepka kwiatów nie skła-
dał, na sali też był jednym z wielu. Większe 
uznanie zyskał radny Rady Gminy Niegowa 
Daniel Piedo, który został wyznaczony do 
dziękowania Prezesowi. Jarosław Kaczyński 
nazwał go „pięknym kawalerem”. (kk), Foto: 
Facebook PiS

J A R O S Ł A W  K A C Z Y Ń S K I  Z  W I Z Y T Ą  W  M Y S Z K O W I E

Jesień jest w Myszkowie gorącym politycznie czasem. Najpierw klapę poniosła Platforma Obywatelska. Partia zorganizowała spotkanie, na które nie przyszli nawet członkowie. Kilka tygo-
dni później tę samą salę widowiskową wypełnił po brzegi Premier Jarosław Kaczyński. Wizyta Prezesa Prawa i Sprawiedliwości była szeroko komentowana w mediach ogólnopolskich i spo-
łecznościowych – zarzucano partii, że na spotkanie przywiozła autokarami mieszkańców innych, śląskich miejscowości. Można się z J. Kaczyńskim nie zgadzać, można go nie lubić, ale on - 
jako jeden z niewielu polityków w kraju - jest w stanie zmobilizować swoich przeciwników politycznych do przyjścia w sobotnie popołudnie w miejsce, do którego normalnie by nie przyszli.
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W Myszkowie na zarządzanie Jorgowi nie 
pozwoliła polityka – przez duże P. O jedyny 
właściwy podział tortu upomniał się przy-
jacielski duet Wojciech Picheta & Mariusz 
Trepka. Pierwszy jak zaklęcie uwielbiał po-
wtarzać z mównicy na sesjach „jak myśmy 
byli zarządem”, (zawsze) drugi - w Wikipedii 
wpisał sobie „polski menedżer, samorządo-
wiec i polityk”. I to najgorsze, co mogło ten 
szpital spotkać.

Znacząco nie wpłynęły na wynik gigantycz-
ne środki zewnętrzne, które Jadwiga Wiś-
niewska pomagała Piotrowi Kołodziejczykowi 
pozyskać dla SP ZOZ-u. Z miesiąca na miesiąc 
sytuacja lecznicy stawała się coraz bardziej 
dramatyczna. 

Zupełnie odwrotnie ma się stan powiato-
wego samorządu. Tak dobrej sytuacji finanso-
wej Powiat Myszkowski nie miał od początku 
powstania. Środki zewnętrzne rozdmuchują 
budżet powiatu do nierealnych wręcz kwot. 
Mielibyśmy w granicach administracyjnych 
krainę mlekiem i miodem płynącą. Ale nie 
mamy, bo dwóch wymienionych wyżej pa-
nów, uprawiając niskich lotów politykę, ciąg-
nie szpitalem powiat na dno. 

Całe szczęście, że Wojciech Picheta upo-
mniał się o swoje miejsce w kadrze zarządza-
jącej szpitala i został Lekarzem Naczelnym. 
Już nie z tylnego fotela, a oficjalnie na pierw-
szej linii frontu odpowiada za powiększający 
się z dnia na dzień dług. 

Dyrektorem jest dr n. med. Adam Miśkie-
wicz, który przez wiele lat pełnił tę funkcję, 
którą wywalczył teraz Picheta. Doktor Miśkie-
wicz nie tylko wzrostem i tytułem, ale i do-
świadczeniem w zarządzaniu myszkowskim 
szpitalem bije Pichetę na głowę i nie pozwoli 
sobie na nią wejść. 

Między mężczyznami ma dochodzić do 
poważnych konfliktów. Na linii dyrektor-
-„naczelny” są takie tarcia, że jeden z me-
dyków żartował, że słychać kłótnie nawet 
na ulicy Mała Szpitalna (kilkaset metrów od 
lecznicy). 

Panowie na pomoc wezwali menedżera 
Trepkę - znanego z zarządzania, a raczej po-
większania długu placówki szpitalnej w Cze-
ladzi – był jednym z tych menadżerów, który 
zadłużył szpital na 65 mln zł, był też współ-
autorem planu naprawczego, który na szczęś-
cie nigdy nie został wprowadzony w życie. 
Rozwiązania zawarte w tamtym dokumencie 
są powodem do śmiechu aż po dziś.

W ostatnim czasie zorganizowano w Staro-
stwie Powiatowym w Myszkowie spotkanie 
radnych powiatowych z posłem Trepką (zdj. 
poniżej). Radni nieśmiało i raczej w kuluarach 
mówili, że wizyta parlamentarzysty na nic się 
zdała, jak zawsze był nieprzygotowany i nie 
umiał odpowiedzieć na żadne konstruktywne 
pytanie.

Nadchodzące miesiące nie przyniosą nicze-
go dobrego, podwyżki cen mediów, wzrost 
najniższej krajowej nie pomogą szpitalowi.

Nie wszystkie lecznice są w tak dramatycz-
nej sytuacji. Te okoliczne – Zawiercie i Cze-

ladź nie tylko mają się świetnie finansowo, 
stale rozszerzają też wachlarz usług medycz-
nych. Z przykrego miana „umieralni” zmieniły 
się w szpitale pierwszego wyboru. Pacjenci 
chcą się tam leczyć i trudno im się dziwić. 
Świetna kadra medyczna, nowoczesne usługi 
i przyjazne wnętrza. Zaskakująco też zmieni-
ła się na zewnątrz czeladzka lecznica (zdj. z 
prawej).

W Zawierciu z początkiem września za-
kończono wieloletni remont. Odnowiono 
pięć oddziałów, laboratorium i sterylizację, 
utworzono pracownię mammografii i RTG. 
Zwieńczeniem projektu jest nowa pracownia 
rezonansu magnetycznego.

- Nasz cel był jasny - zmienić postrzega-
nie szpitala poprzez rozszerzenie i poprawę 
wachlarza usług. Dobrze wykorzystaliśmy 
każdą złotówkę z tych 21 milionów zł, jakie 
pozyskaliśmy na projekt – mówił podczas 
podsumowania Starosta Zawierciański Ga-
briel Dors.

SP ZOZ Myszków pochwalić się może za-
warciem ugody z Zakładem Usług Społecz-
nych na rozłożenie na raty składek. Zobo-
wiązania wobec ZUS wynoszą już 13 mln zł. 
Na 31 sierpnia 2022 r. szpital ma 33,8 mln zł 
zobowiązań, z czego krótkoterminowe (spłata 
do 12 miesięcy) to aż 25,7 mln zł.

Należy zwrócić uwagę, że szpitale powiato-
we w Zawierciu i w Czeladzi zaczęły popra-
wiać swoje wyniki dopiero wtedy, gdy z kadry 
zarządzającej pozbyto się pseudo menadże-
rów rodem z Ziemi Myszkowskiej: z Czeladzi 
odszedł Trepka, z Zawiercia Dyrka oraz tych, 
którzy łączyli funkcje samorządowe z pracą 
w szpitalu.

Myszków, jak widać, daleko jest od tych 
standardów, dlatego nie możemy liczyć ani 
na dobre wyniki, ani na zaprzestanie corocz-
nego pokrywania strat – liczonych w dzie-
siątkach milionów złotych. Jeśli polityka nie 
zniknie z SP ZOZ-u, to musimy zapomnieć 
także o jakimkolwiek rozwoju lecznicy.

Gdyby nie działania dwóch starszych pa-
nów, czasy starostowania Piotra Kołodziej-
czyka, wspieranego przez Europoseł Jadwigę 
Wiśniewską, zapisałyby się na kartach histo-
rii Powiatu Myszkowskiego jako „złote lata”. 
Starosta Kołodziejczyk jest bardzo dobrze 
odbierany nie tylko wśród mieszkańców, 
o jego względy zabiegają też inni starosto-
wie, nawet ci z przeciwległej strony politycz-
nej. Pichetę i Trepkę z zazdrości musi skręcać, 
bo oni przez kilkadziesiąt lat funkcjonowania 
w samorządzie nie osiągnęli tyle, co Koło-
dziejczyk przez cztery lata. Lista sukcesów 
obecnego starosty z miesiąca na miesiąc się 
powiększa, tamtym dwóm panom w równym 
tempie przybywa już tylko problemów. Po-
tencjał Kołodziejczyka jest przez tych poli-
tyków marnowany, możliwości powinny być 
wykorzystane na rozwój szpitala, ale nie 
będą, dopóki ktoś nie uderzy w stół.

Katarzyna Kieras

Foto: Powiat Myszkowski, PZZOZ Czeladź, 
Fb Mariusza Trepki

SP ZOZ, CZYLI STACZANY POLITYCZNIE ZAKŁAD OPIEKI ZDROWOTNEJ W MYSZKOWIE

N a  z d j ę c i u  p o w y ż e j  s z p i t a l  w  C z e l a d z i  w  c z a s a c h ,  g d y  m i a ł  6 5  m l n  z ł  d ł u g u

Szpital w Czeladzi, rok 2022, w trakcie restrukturyzacji, która nie uniemożliwia gruntow-

nych remontów. Cały obiekt został poddany termomodernizacji - zupełnie zmienił wygląd

dok. z s. 1
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Maciej Piłka próbuje uchodzić za niezwy-
kle merytorycznego radnego. Pisze posty, 
próbuje składać interpelacje, przepycha się 
z wójtem Mariuszem Rembakiem. Mieszkańcy 
z uśmiechem patrzą na pozorne zachowania 
samorządowca, z którego niewiele wynika. 

Trudno nie mając realnej władzy dokony-
wać istotnych dla miejscowości zmian, moż-
na jedynie chwalić się sukcesami innych. Taką 
metodę, jak już pisaliśmy, obrał widać radny 
i liczy, że doprowadzi go ona wprost do Urzę-
du Gminy. 

Maciej Piłka oficjalnie decyzji o startowaniu 
na wójta jeszcze nie podjął, waha się. To dla 
niego wybory ostatniej szansy. Teraz może 
się mierzyć na przykład z Mariuszem Rem-
bakiem, Mariuszem Trepką czy Krzysztofem 
Motylem. Za sześć lat chrapkę na wójta może 
mieć na przykład Daniel Piedo lub emeryto-
wany Kapitan Szogun – Mateusz Nocuń. Obaj 
od Piłki znacznie młodsi, związani z PiS-em, 
który znajduje uznanie u wyborców w okręgu. 
Maciej Piłka przed laty działał w SLD, ostatnio 
kandydował z dogorywającej „Przyszłości”. 
W 2018 roku startował jako przeciwwaga 
dla PiS-u, z sercem po lewej stronie. Szybko 
jednak życie zweryfikowało poglądy, dziś 
radny głosuje równo z PiS-em. Przepychan-
ki z wójtem, z którym kiedyś grał w piłkę, 
też niewiele do życia mieszkańców wnoszą. 
Pod znakiem zapytania jest też sama wygra-
na w wyborach, skoro Maciej Piłka mandat 
odziedziczył po koledze.

To właśnie Jakub Grabowski, w minionych 
wyborach wywalczył mandat radnego, który 

dziś sprawuje Piłka. Zrzekł się pracy na rzecz 
samorządu powiatowego, idąc za większą 
kasą. Został zastępcą burmistrza Klemensa 
Podlejskiego. Mawiają, że jako wiceburmistrz 
jest pomocny, ale na spotkaniach w sprawie 
zamykania szkół nie zachwycał. Mówca z nie-
go żaden, a biorąc pod uwagę fakt, że od lat 
zajmował się gminną oświatą, powinien do 
powiedzenia mieć dużo. Stękał i coś gadał 
pod nosem. Wystarczyło, by rozzłościć obec-
nych.

Ruch wykonany na początku kadencji, z ob-
sadzeniem na stanowisku wice - Grabowskie-
go to tak naprawdę pierwszy krok, który miał-
by mu ułatwić zostanie „01”. Podobnie było 
w Poraju. Ówczesny wójt Poraja, wiedząc, 
że nie zamierza startować w nadchodzących 
wyborach, przed końcem kadencji stworzył 
stanowisko wicewójta, którym została Kata-
rzyna Kaźmierczak. Kobiecie dzięki takiemu 
zagraniu było łatwiej zostać wójtem. 

W Żarkach mają jednak ten problem, 

że Klemensowi Podlejskiemu została jeszcze 
jedna szansa na utrzymanie władzy. Żarcza-
nie mówią śmiało, że samorządowiec może 
mieć problem z uzyskaniem reelekcji. I teraz 
loteria – wystartować czy wystawić Grabow-
skiego? 

Wyborcy mogą chcieć postawić na świe-
żość i młodość, więc i dla Grabowskiego to 
wybory ostatniej szansy. Wiele wskazuje 
na to, że przyjdzie mu się zmierzyć z Macie-
jem Maślankiewiczem, poliglotą i specjalistą 

od sprzedaży rodem z Kazachstanu (zasłynął 
nagraniem sesji sprzedażowej prowadzonej 
na Facebooku, będąc w stanie mocnego upo-
jenia).

Z Maślankiewicza tak słaby kandydat, że do 
reklamowania swojej kandydatury na miej-
skim forum – w żenujący wręcz sposób - wy-
stawił seniorkę. A właściwie nie wystawił, 
a rzucił na pożarcie Klemensowi Podlejskie-
mu, który nie krył zażenowania sytuacją. To 
był bardzo smutny spektakl. Oby Jolanta Ko-
ral nigdy więcej na takie wystąpienia namó-
wić się nie dała. Pomysł ze zgłaszaniem wnio-
sków do Zarządu Powiatu za pośrednictwem 
Maślankiewicza był absurdalny, bo gość nie 
ma żadnego umocowania w prawie, chyba, 
że został w międzyczasie listonoszem. Taki-
mi metodami Maślankiewicz na pewno nie 
wygra, nawet wtedy, gdy Jakub Grabowski 
do zdjęcia wyborczego nie umyje włosów. 
I warto jeszcze pamiętać, że działający dziś 
w szeregach PiS, przez wiele lat budował 
młodzieżówkę SLD. Mając ten obraz działal-
ności politycznej radnego Maślankiewicza, 
łatwiej zrozumieć ataki choroby filipińskiej.

Wymienieni wyżej potencjalni kandydaci 
są mimo wszystko w komfortowej sytuacji, 
mogą mieć nadzieję na wygraną. Tej nadziei 
nie ma ktoś, kto jest zawsze drugi. Choćby 
kampanie prowadził mu śpiewająco Zenek 
Martyniuk, a Rafał Kępski i Robert Biedroń 
nosili go po Myszkowie w lektyce, to Adam 
Zaczkowski i tak nie miałby najmniejszych 
szans. To będą ciekawe wybory. (kk)

Foto: Facebook bohaterów art.

K A N D Y D A C I  J E D N E J / O S T A T N I E J  S Z A N S Y

S t a r a n i a  r a d n e g o  p o w i a t o w e g o  M a c i e j a  P i ł k i  d o  p r z e j ę c i a  w ł a d z y  w  g m i n i e  N i e g o w a  b y ł y  s z e r o k o  k o m e n t o w a n e .  J e d n i  b y l i 
pod wrażeniem odwagi samorządowca, który pokazał posłowi Trepce miejsce w szeregu, drudzy uznali to za skok na głęboką wodę, jeszcze inni mówili, że to jedyna i ostatnia szan-
sa na walkę o fotel wójta. Podobnie rzecz ma się w przypadku żareckich kandydatów: Jakuba Grabowskiego i Macieja Maślankiewicza. Za sześć lat mało kto będzie o nich pamiętał.

M a c i e j  P i ł k a J a k u b  G r a b o w s k i M a c i e j  M a ś l a n k i e w i c z

B Ę D Z I E  W I Ó Z Ł  I C H  N O W Y  W Ó Z

Uroczystości rozpoczęła polowa msza świę-
ta koncelebrowana przez - kapelana straża-
ków ks. kanonika Kazimierza Świerdzę oraz 
ks. Zygmunta Furgoła. Minutą ciszy uczczono 
zmarłych druhów. Szczególnego charakteru 
uroczystości nadały występy Młodzieżowej 
Orkiestry Dętej z Pińczyc.

Prezes OSP w Cynkowie Mateusz Wąsalski 
podziękował wszystkim, którzy wnieśli wkład 
w pozyskanie samochodu: Jadwidze Wiśniew-

skiej - Poseł do Parlamentu Europejskiego, 
Jakubowi Chełstowskiemu - Marszałkowi 
Województwa Śląskiego, nadbrygadierowi Ja-
ckowi Kleszczewskiemu - Komendantowi Wo-
jewódzkiemu PSP, Piotrowi Kołodziejczykowi 
- Staroście Myszkowskiemu, brygadierowi 
Sergiuszowi Wiśniewskiemu - Komendanto-
wi Powiatowemu PSP w Myszkowie, Jackowi 
Ślęczce - Burmistrzowi GiM Koziegłowy, Jo-
annie Kołodziejczyk - Przewodniczącej Rady 

GiM Koziegłowy oraz radnym GiM Koziegło-
wy.

- Średni samochód ratowniczo-gaśniczy 
Mercedes Benz Atego z napędem na cztery 
koła przekazany OSP w Cynkowie kosztował 
989 000 zł. Ministerstwo Spraw Wewnętrz-
nych i Administracji dofinansowało go kwotą 
400 000 zł, Urząd Marszałkowski Wojewódz-
twa Śląskiego – 150 000 zł, a Gmina i Miasto 
Koziegłowy wyasygnowała 439 000 zł. Przed 

uroczystym przekazaniem samochód prze-
szedł już swój chrzest bojowy, biorąc udział 
w 20 akcjach związanych z miejscowymi za-
grożeniami. W 2022 roku strażacy z OSP Cyn-
ków wyjeżdżali do interwencji w sumie 50 
razy. W jednostce z Cynkowa jest 21 druhów 
mających uprawnienia do udziału w akcjach 
ratowniczych. Młodzieżowa Drużyna Ratow-
nicza liczy również 21 osób. OSP Cynków 
we współpracy z Komendą Powiatową PSP 

w Myszkowie oraz Gminą i Miastem Kozie-
głowy prowadzi cykl zajęć z Młodzieżowymi 
Drużynami Pożarniczymi, tzw. Poligon Małego 
Strażaka, finansowany z Funduszu Inicjatyw 
Obywatelskich Narodowego Instytutu Wol-
ności. Uczestniczą w tym projekcie druhowie 
i druhny MDP z terenu Gminy Koziegłowy – 
informują pracownicy koziegłowskiego magi-
stratu. (kk) Foto: UGiM Koziegłowy

8  p a ź d z i e r n i k a  o f i c j a l n i e  p r z e k a z a n o  d r u h o m  O S P  C y n k ó w  ś r e d n i  s a m o c h ó d  r a t o w n i c z o - g a ś n i -
c z y  m a r k i  M e r c e d e s .  P o d c z a s  u r o c z y s t o ś c i  o c h o t n i c y  p o d z i ę k o w a l i  z a  w s p a r c i e  u d z i e l o n e  i c h  j e d n o s t c e .
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Pod lupę wzięliśmy przedszkola, szko-
ły i jednostki organizacyjne siedmiu gmin 
z trzech różnych powiatów. Dwie z weryfiko-
wanych gmin są białymi plamami na mapie 
polskiego gazownictwa. Jak poradziły sobie 
w dobie kryzysu energetycznego? Niektóre 
samorządy są w o tyle komfortowej sytuacji, 
że przez ich teren przebiega gazociąg. Inne 
idąc z duchem czasu, zadbały o ekologię, 
instalując w budynkach gminnych źródła 
ogrzewania niewykorzystujące węgla i jego 
pochodnych.

W najlepszej sytuacji jest Miasto i Gmina 
Siewierz. Tam żaden budynek nie jest ogrze-
wany węglem. Siedem placówek oświato-
wych ma ogrzewanie gazowe.

Burmistrz Myszkowa Włodzimierz Żak może 
spać spokojnie - na terenie miasta nie ma in-
stytucji, której siedziba ogrzewana byłaby 
węglem lub jego pochodnymi. Miasto musi 
liczyć się tylko z podwyżkami cen mediów. 
Placówki oświatowe ogrzewane są gazem 
(przedszkola nr: 1, 2, 3, 4, szkoły nr: 2, 4, 7, 
8) i pompami ciepła (SP6). Z ogrzewania sie-
ciowego korzystają Przedszkole nr 5 i SP nr: 
1, 3, 5.

Całkiem niezłą sytuację ma też Miasto 
i Gmina Żarki. Na 5 placówek oświatowych 
(4 szkoły i przedszkole) wszystkie posiadają 
ogrzewanie gazowe. Jedynie Miejsko-Gminny 
Ośrodek Pomocy Społecznej w Żarkach ogrze-
wany jest węglem lub jego pochodnymi.

Gmina i Miasto Koziegłowy prowadzi 8 jed-
nostek oświatowych, z czego 4 ogrzewane 
są węglem i jego pochodnymi (SP w: Pińczy-
cach, Cynkowie, Gniazdowie, Koziegłówkach). 
W ten sam sposób ogrzewane są 4 świetlice 
środowiskowe (Gniazdów, Mzyki, Cynków, 

Lgota Górna). W jaki sposób ogrzewane są 
pozostałe placówki, gmina nie wskazała, nie 
wszyscy pracownicy urzędu nauczyli się czy-
tać.

W mało komfortowej sytuacji jest Gmina 
Niegowa - w jej granicach administracyjnych 
nie przepływa żaden gazociąg. Samorząd 
przed laty zainwestował i część placówek 
ma alternatywne dla węgla źródło ogrze-
wania. Olejem opałowym ogrzewane są 3 
szkoły i jedno przedszkole, niegowski żłobek 
ogrzewany jest gazem ze stojącego nieopodal 
zbiornika. Do ogrzania węglem pozostają: Fi-
lia SP w Dąbrownie, SP w Ludwinowie, Urząd 

Gminy, GOPS (dodatkowo wspomagany pom-
pą ciepła), budynek oczyszczalni, ośrodek 
zdrowia, filia ośrodka w Sokolnikach.

Janów oświatowo stabilnie. Wszystkie pięć 
placówek ogrzewanych jest przy użyciu kot-
łów na pellet lub olej opałowy. Węglem lub 
jego pochodnymi ogrzewanych jest 7 innych 
budynków w gminie:

- kompleks budynków w Janowie, gdzie 
siedzibę mają Zakład Gospodarki Komunalnej 
Janów Sp. z o.o. oraz Samodzielny Publiczny 
Zakład Opieki Zdrowotnej pod nazwą Zespół 
Ośrodków Zdrowia Gminy Janów;

- budynek w Złotym Potoku, gdzie mieści 

się siedziba OSP Złoty Potok;
- budynek w Bystrzanowicach, gdzie mieści 

się Ośrodek Zdrowia w Bystrzanowicach oraz 
siedzibę ma OSP Bystrzanowice;

- budynek w Żurawiu, gdzie znajduje się 
Ośrodek Zdrowia w Żurawiu, Filia bibliotecz-
na GBP w Żurawiu oraz siedziba OSP Żuraw;

- budynek w Piasku, gdzie ma siedzibę OSP 
Piasek;

- budynek świetlicy wiejskiej w Zagórzu;
- budynek Świetlicy wiejskiej w Pabiani-

cach.
W najgorszej sytuacji jest Gmina Lelów. 

Okoliczne wsie nie mają możliwości podpię-
cia się do gazociągu, bo takowy na ich terenie 

nie istnieje. Zdecydowana większość budyn-
ków ogrzewana jest węglem i jego pochod-
nymi. Na 12 budynków tylko trzy ogrzewane 
są pelletem lub olejem opałowym. Jedno 
Przedszkole - w Nakle, dodatkowo wyposa-
żone zostało w pompę ciepła.

Węglem i jego pochodnymi ogrzewane są:
- Szkoła Podstawowa w Ślęzanach prowa-

dzona przez Stowarzyszenie na rzecz rozwoju 
wsi Ślęzany,

- Urząd Gminy Lelów,
- Gminny Żłobek w Lelowie „Wesoły Ma-

luch”,
- SPZOZ Gminny Ośrodek Zdrowia w Lelo-

wie,
- GOPS Lelów,
- Gminny Ośrodek Kultury w Lelowie,
- Gminna Biblioteka Publiczna w Lelowie,
- Zespół Szkolno-Przedszkolny w Lelowie,
- Dzienny Dom Senior+ w Drochlinie.

Samorządy przygotowują się do zapropono-
wanego przez rząd pośredniczenia w sprze-
daży węgla dla najbardziej potrzebujących 
mieszkańców. Trzeba pamiętać, że one same 
są w potrzebie. 

Koszty bieżącego utrzymania budynków 
gminnych znacząco wzrosną. Cena tony 
ekogroszku z 800 zł wzrosła do ponad 3000 
zł. Niektóre placówki potrzebują na sezon 
grzewczy aż 10 ton opału. Kiedyś łączny 
koszt opiewał na kwotę 8 000 zł, dziś może 
być to nawet 30 000 zł – wzrost o 22 000 zł. 
Co jeśli gmina – na przykład Lelów - takich 
budynków ma aż 9? Zamiast 72 000 tysięcy 
wójt potrzebował będzie niemal 300 000 zł. 
To oczywiście dość prymitywna kalkulacja, 
jednak mimo wszystko realna. (kk)

Centrum działa przy Koziegłowskim 
Uniwersytecie Trzeciego Wieku, utworzo-
ne zostało w ramach projektu dofinanso-
wanego ze środków rządowego programu 
wieloletniego na rzecz Osób Starszych 
„Aktywni+” - edycja 2022. 

Spośród uczestników zadania powołany 
został 10-osobowy Zespól Centrum, który 
szkoli wolontariuszy, organizuje spotka-
nia dla seniorów. Podczas nich uczestnicy 
wymieniają się doświadczeniami, przeka-
zują wiedzę i umiejętności, integrują się, 
a przede wszystkim wspólnie spędzają 
czas.

- Poza zajęciami kulinarnymi i kompute-
rowymi, dużym zainteresowaniem cieszą 
się zajęcia manualne: makramy, robótki 
ręczne, rękodzieło, a także te z języka 
angielskiego, relaksacja i zdrowie oraz 
zajęcia plastyczne. Dzięki projektowi 50 
seniorów uczestniczyło już w zajęciach 
z psychologiem, w wyjazdowych zaję-
ciach: ze sportowej edukacji, czy kulinar-
nych „Znajdź czas na smak - odkryj radość 
w kuchni”. Te ostatnie odbyły się na tere-
nie ośrodka wypoczynkowego „Strzecho-
wisko” w Aleksandrii – wymienia Bożena 
Kolasa, Inspektor ds. rozwoju społeczeń-
stwa obywatelskiego. 

Seniorzy brali też udział w wyjazdowych 

warsztatach „Na szlaku tradycji pasterza 
i koronki”, których tematem było ręko-
dzieło i prace pasterskie, uczestnicy po-
jechali szkolić się aż do Centrum Koronki 
Koniakowskiej i Centrum Pasterskiego do 
Koniakowa. Zajęcia z tradycją w tle, któ-
rych tematem przewodnim było pieczenie 
chleba, odbyły się w Gospodarstwie Agro-
turystycznym „Zacisze” w Brzezinach koło 
Niegowy. Od płatka do kwiatka - rodzima 
tradycja, to warsztaty, podczas których 
uczestnicy zapoznali się z materiałem, 
wzornictwem, kolorystyką oraz własno-
ręcznie wykonali kwiaty i bukiety kwia-
towe. 

W listopadzie zaplanowane są warsztaty 
ceramiki i kompozycje świąteczne – kwia-
toterapia. Giełda prac, czyli podsumo-
wanie projektu odbędzie się 11 grudnia 
w ośrodku kultury w Koziegłowach. 

- Uczestnicy pochwalą się osiągnięcia-
mi i rezultatami zadania. Przygotowana 
zostanie prezentacja zdjęciowa doku-
mentująca realizowane działania. W tym 
dniu uroczyście podsumowana zostanie 
również, już prawie 11-letnia działalność 
Koziegłowskiego Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku – dodaje B. Kolasa. (kk)

C Z Y M  G M I N Y  O G R Z E W A J Ą  S Z K O Ł Y ?
S a m o r z ą d o w c y  i  p r a c o w n i c y  s a m o r z ą d o w i  s t o j ą  p r z e d  t r u d n y m  z a d a n i e m  p r o j e k t o w a n i a  b u d ż e t u 

na 2023 rok. Będzie to nie lada wyzwanie. Kto odpowiedzialny zabezpieczy w planie finansowym realne środki na podwyżki cen mediów i opału. Ten na rynku jest trud-
no dostępny i w cenach przyprawiających o zawroty głowy. Konsumenci mają problem z zakupem. Sprawdziliśmy, czym ogrzewane są placówki oświatowe i instytucje gmin-
ne. Rządowa opozycja straszyła, że konieczna będzie nauka zdalna z powodu braku opału. Wszystko wskazuje na to, że sytuacja jest stabilna. Dzieciom w szkołach będzie ciepło.

C E N T R U M  A K T Y W N E G O  S E N I O R A

K o z i e g ł o w y  p o c h w a l i ć  s i ę  m o g ą  k o l e j n y m  r e a l i z o w a n y m  d l a  m i e s z k a ń c ó w  p r o j e k t e m .  „ C e n t r u m  a k t y w n e g o  s e n i o r a ”  t o  t a j e m n i -
c z a  n a z w a ,  p o d  k t ó r ą  k r y j e  s i ę  p ro m ow a n i e  roz w i ą z a ń  d o  m o t y wow a n i a  s e n i o rów  u t r z y m u j ą ce  i c h  a k t y w n o ś ć  i  s k ł a n i a j ą ce  d o  wo l o n t a r i a t u .
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Jolanta Koral wybrana została spośród 80 
kandydatów zgłoszonych do tegorocznej edy-
cji konkursu „Aktywny Senior” organizowane-
go przez działającą przy Wojewodzie Śląskim 
Radę ds. Rodziny.

Jak zaznaczyła Maria Nowak, Pełnomocnik 
Wojewody Śląskiego ds. Rodziny i Przewod-
nicząca kapituły konkursowej, niezwykle 
trudno było w tym roku wybrać najbardziej 
aktywnych seniorów, ponieważ właściwie 
każda ze zgłoszonych osób zasługuje na ta-
kie wyróżnienie. 

Ostatecznie kapituła konkursowa wybrała 
14 laureatów. Tytuł najaktywniejszej senior-
ki trafił do Jolanty Koral, pomysłodawczyni 
i współorganizatorki „Dni Żarek”, długolet-
niej prezes Akcji Katolickiej, organizatorki 
licznych festynów rodzinnych integrujących 
społeczność lokalną, a najaktywniejszego 
seniora ¬– do Jana Tarnawy, od pięćdziesię-
ciu lat pracującego na rzecz osób niepełno-

sprawnych – głównie niewidomych i niedo-
widzących, angażującego się w prace lokalnej 
społeczności w Szczyrku

– Chcemy Wam podziękować nie tylko 
za ten rok, ale za wszystkie lata, kiedy swo-
im sercem dzielicie się z tymi, którzy tego 
potrzebują. Jestem zaszczycony co roku, 
że mogę spotykać tak wspaniałych ludzi – 
mówił wicewojewoda śląski Jan Chrząszcz 
podczas rozstrzygnięcia konkursu, które od-
było się w Sali Marmurowej Śląskiego Urzędu 
Wojewódzkiego.

Wymienione powyżej zasługi, które były 
przyczynkiem do przyznania Jolancie Koral 
tytułu najaktywniejszej seniorki to – proszę 
mi wierzyć – mało znaczące atuty jej działal-
ności. Pani Koral to przede wszystkim nie-
samowity człowiek, przepełniony dobrocią 
na wskroś. To ktoś, kto, jeśli nie potrafi cudu 
sprawić, to go dla ciebie wymodli. To praw-
dziwa kobieta czynu, której wszędzie pełno. 

Życzliwa i bardzo ciepła. Zawsze jest otwar-
ta na pomoc drugiemu człowiekowi. Potrafi 
we własnym domu zrobić punkt pomocowy, 
z wydawką najpotrzebniejszych rzeczy. Mimo 
wielu przykrych doświadczeń ma jeszcze 
dużo siły do pozytywnego działania. 

W całej swojej wyjątkowości ten dobry 
człowiek ma też wady – naiwności, zawsze 
zakłada w zachowaniu drugiego człowieka 
dobre intencje, pójdzie na barykady nawet 
wtedy, gdy walka z góry skazana jest na po-
rażkę, będzie broniła tych, którzy na obronę 
często nie zasługują. 

To dobrze, że w otoczeniu, a przede wszyst-
kim w samorządzie mamy takich przedstawi-
cieli. Gratuluję tytułu – należałoby go Pani 
przyznawać corocznie.

Katarzyna Kieras

Foto: ŚUW

S E N I O R K A  N A  M E D A L
J o l a n t a  Ko r a l  zo s t a ł a  n a j a k t y w n i e j s z ą  s e n i o r k ą  wo j ewó d z t w a  ś l ą s k i e g o .  O d z n a c ze -

nie mieszkanka Żarek odebrała z rąk Wicewojewodów – Jana Chrząszcza i Roberta Magdziarza.

R E P R E Z E N T A N C I  P O W I A T U  N A  P O D I U M 
I V  S U P E R P U C H A R U  P O L S K I  B J J  G I

Jakub Ciupiński, właściciel firmy Reko 
oraz zawodnicy Mushasi Żarki Letnisko – 
prywatnie bracia: Paweł i Wojtek Trefuń 
uplasowali się na pudle w SuperPucharze 
Polski BJJ Gi i No-Gi, który odbył się 29 paź-

dziernika w Siewierzu. 

Kuba zasłużenie wywalczył pierwsze 
miejsce, natomiast młodsi bracia Trefunio-
wie po zaciętych walkach zdobyli srebrne 
medale. Gratulujemy! Organizatorem Super 

Pucharu był Klub Sportowy aniMMAls.pl, 
Miasto i Gmina Siewierz oraz Rio Grappling 
Club Polska. (kk) Foto: J. Ciupiński oraz 
Mushasi 
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Stadion Śląski

Marszałek Województwa Śląskiego Jakub 
Chełstowski zaprasza na wojewódzkie ob-
chody święta, nad którymi patronat objął Mi-
nister Obrony Narodowej Mariusz Błaszczak. 
Tegoroczna feta zorganizowana zostanie 
na Stadionie Śląskim. „11 listopada o godzi-
nie 12:00 bramy Stadionu Śląskiego będą ot-
warte dla publiczności, następnie rozpoczną 
się występy orkiestr górniczych, orkiestr 
Polskiej Grupy Górniczej KWK Staszic oraz 
Muzeum Górnictwa Węglowego w Zabrzu. 
O godzinie 13:00 nastąpi uroczyste odśpie-
wanie Hymnu Polski. Całość dopełni koncert 
orkiestry Śląskiej Policji, pokaz Sztuk Walki 
Polskiego Związku Signum Polonicum oraz 
przelot samolotów wojskowych.

Na uczestników wydarzenia czeka wielka 
wystawa militariów, na której będzie można 
zobaczyć broń i amunicję, armaty, wyrzutnię 
rakiet, działo przeciwlotnicze oraz pojazdy 
wojskowe. Ponadto pojawi się szereg ekspo-
zycji instytucji wojewódzkich, służb mundu-
rowych i jednostek wojskowych, gdzie poza 
stoiskami promocyjnymi będą także prezen-
towały swoje wyposażenie.

W programie wydarzenia znalazły się rów-
nież atrakcje dla najmłodszych, takie jak 
strzelnica laserowa, dmuchańce, a także sa-
mochodziki elektryczne, kolejka torowa czy 
euro bungee. Wszyscy chętni będą mogli 
skorzystać ze strefy wirtualnej rzeczywisto-
ści czy strefy malowania buź. Nie zabraknie 
też foodtrucków „Żarciowozy” z różnorodnym 
menu, z daniami na ciepło i napojami.

Od godziny 14:15 na scenie pojawią się 
zespoły: Slow Sunset, SMKKPM - Sekcja Mu-
zyczna Kołłątajowskiej Kuźni Prawdziwych 
Mężczyzn oraz Kolory. O godzinie 17:00 wy-
stąpi zespół Zakopower".

Wojskowa Gra Terenowa - Lubliniec

W całym kraju z okazji ważnego dla Po-
laków święta zaplanowano w 16 miastach 
Wojskowe Gry Terenowe. Na terenie woje-
wództwa śląskiego Wojskowa Gra Terenowa 
odbędzie się w Lublińcu (Kokotek). Start przy 
Oblackim Centrum Młodzieży (ul. Posmyk 5) 
o godz. 10:00.

- W trakcie gry w punkcie rekrutacyjnym 
WCR będzie można rozpocząć karierę jako 
żołnierz. Będziemy zachęcać do wstąpienia 
w szeregi nowej formy służby wojskowej, jaką 
jest dobrowolna zasadnicza służba zawodo-
wa. Każdy będzie mógł sprawdzić, jak wiele 
Wojsko Polskie może zaoferować i kim można 
zostać w armii.

Gra polega na przemieszczaniu się mak-
symalnie 5-osobowych zespołów po trasie 
w postaci pętli. Na poszczególnych odcinkach 
rozstawione są punkty z konkurencjami. Bę-
dzie można sprawdzić się m. in. w:

• pokonywaniu trasy z mapą i kompasem;
• zbudowaniu schronienia i rozpalaniu og-

niska;
• złożeniu broni i rzucie granatem.
Dodatkowo będzie można:
• zobaczyć, jak działa wykrywacz metalu;
• nauczyć się maskowania;
• ćwiczyć z żołnierzem sportowcem:
- Damianem Durkaczem - polskim pięścia-

rzem, reprezentantem Polski,
- Mateuszem Antkiewiczem - aktualnym wi-

cemistrzem Polski w szpadzie,
- Szymonem Hryciukiem - medalistą szer-

mierczych Mistrzostw Europy.

Dla wszystkich uczestników przygotowana  
będzie żołnierska grochówka.

Podczas wojskowej gry terenowej zapre-
zentowane zostanie indywidualne wyposa-
żenie żołnierzy Wojska Polskiego.

W pikniku udział wezmą:
• Wojskowe Centrum Rekrutacji w Często-

chowie,
• Jednostka Wojskowa Komandosów,
• 13. Śląska Brygada Obrony Terytorialnej,
• 5. pułk chemiczny,
• 6. batalion powietrznodesantowy,
• 34. dywizjon rakietowy Obrony Powietrz-

nej.
Startujemy o godzinie 10.00, bez względu 

na warunki atmosferyczne. Z uwagi na tem-
peraturę, ale i uwzględniając charakter za-
wodów, warto zadbać o odpowiedni ubiór 
(sportowe buty, długie spodnie, kurtka/blu-
za, czapka, rękawiczki). Koniec zawodów jest 
planowany o godz. 16:00.

Konkurencje w ramach wojskowych gier 
terenowych będą miały charakter zespołowy. 
Zgłoszone drużyny to maksymalnie 5-osobo-
we grupy. Mogą to być grupy przyjaciół, re-
prezentacje klas mundurowych, organizacje 
proobronne, rodziny. Udział drużyn jest cał-
kowicie bezpłatny. Jedyne co trzeba zrobić 
przed startem to się zarejestrować.

Rejestracja zespołów odbędzie się tele-
fonicznie lub mailowo. Rozpoczyna się 27 
października i potrwa do 11 listopada br. – 
informuje mjr dypl. SZ RP Artur Bożek, Szef 
Wydziału Rekrutacji WCR w Częstochowie.

Rejestrację drużyn prowadzi: ppłk Jacek 
ZAWADA, tel. 261 124 220, 694 467 372, e-
-mail: ja.zawada@ron.mil.pl

Koziegłowy

W połowie listopada Gminna Orkiestra 

Dęta z Pińczyc zagra wyjątkowy koncert, wraz 

z lokalnymi muzykami wystąpią znani artyści 

polskiej sceny muzycznej – Kaśka Moś, Michał 

Kiepura, Grzegorz Rogut! Koncert odbędzie 

się w niedzielę 13 listopada o godzinie 16:00 

w Kościele parafialnym pod wezwaniem św. 

Marii Magdaleny w Koziegłowach. Wstęp 

wolny.

- Serdecznie zapraszamy! Bądźcie z nami 

w tym ważnym i wyjątkowym dniu dla nasze-

go zespołu! Trzymajcie kciuki i do zobaczenia! 

– zapowiadają członkowie Orkiestry.

Żarki

11 listopada w Żarkach obchody rozpoczną 

się o godz.11.00 - mszą świętą za Ojczyznę 

w kościele parafialnym w Żarkach, o godz. 

12.00 nastąpi uroczyste podniesienie flagi 

państwowej na maszt na Starym Rynku, ze-

brani wspólnie odśpiewają hymn, a po nim 

nastąpi przejście pod Krzyż Katyński. Jak co 

roku obchody w Przewodziszowicach zorga-

nizuje Radny Adam Zamora. Warto śledzić 

jego Facebooka.

Myszków

Oficjalne uroczystości rozpoczną się 

w Myszkowie o godz. 10:30 mszą w intencji 

Ojczyzny w kościele pw. św. Stanisława BM, 

następnie tradycyjnie korowód uczestników 

przemaszeruje pod pomnik Poległych za Zie-

mię Myszkowską. O godzinie 17:00 w Sali 

MDK Myszków odbędzie się Galowy Koncert 

Laureatów XXVI Wojewódzkiego Festiwalu 

Pieśni Patriotycznej. 

Myszków-Będusz

Parafia pw. św. Anny w Myszkowie-Będuszu 

rokrocznie włącza się w obchody narodowe-

go święta. 104. rocznica odzyskania przez 

Polskę niepodległości uczczona zostanie 

mszą świętą w intencji Ojczyzny, która odbę-

dzie się o godz. 10:00. O godz. 12:00 na Bieg 

i Rajd Rowerowy dla Niepodległej wraz z pa-

rafią zapraszają Stowarzyszenie Actus i Bę-

dusz z Górki. O godz. 15:00 na placu kościel-

nym zapłonie patriotyczne ogisko. 

Lelów

W Lelowie obchody ropoczną się na pla-

cu szkolnym o godz. 10:30. O 11:00 przed 

mieszkańcami zaprezentują się młode gmin-

ne talenty, po nich nastąpi przemarsz do koś-

cioła pw. św. Marcina w Lelowie.

Siewierz

W Siewierzu uroczystości rozpoczną się 

o godz. 11:15 przemarszem uczestników 

spod remizy OSP na Rynku do kościoła 

pw. św. Macieja Ap., gdzie o 11:30 odpra-

wiona zostanie msza święta za Ojczyznę, 

po niej o godz. 12:30 odbędą się uroczysto-

ści pod pomnikiem Marszałka Józefa Piłsud-

skiego.

Janów

W Janowie obchody narodowego Święta 

Niepodległości rozpoczną się 10 listopada 

o godz. 11: 00 w Szkole Podstawowej w Ja-

nowie. (kk)
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W listopadzie obchodzić będziemy 104. rocznicę odzyskania przez Polskę niepod-
ległości.  Rokrocznie z tej okazji w całym kraju obywatele organizują różne wydarze-
nia.  Specjalnie dla czytelników DEMOKRATYCZNEJ zebraliśmy najciekawsze z nich.



www. DEMOKRATYCZNA.com.pl facebook.com/demokratyczna 2022 październik 9

15 października obchodzimy Światowy 
Dzień Mycia Rąk. Aby ludzie mogli prakty-
kować higienę rąk, potrzebują dostępnych 
i wygodnych urządzeń sanitarnych - do-
godnie zlokalizowanych i łatwych w użyciu.

Higiena rąk jest bardzo ważna dla zdro-
wia i życia dzieci, zwłaszcza w okresie 
noworodkowym. Każdego dnia 700 dzie-
ci umiera z powodu chorób wywołanych 
skażoną wodą oraz nieodpowiednią higie-
ną. Biegunka nadal jest jedną z najczęst-
szych przyczyn śmierci dzieci na świecie.

Mycie rąk z użyciem mydła to najtańszy 
sposób profilaktyki zdrowotnej. Odgrywa 
kluczową rolę w zwalczaniu ognisk chorób 
zakaźnych. Zmniejsza występowanie: bie-
gunki o 30%, ostrych infekcji górnych dróg 
oddechowych do 20%. Pozwala ograniczyć 
zgony noworodków z powodu infekcji o 27%.

Higiena rąk chroni przed infekcjami 
w placówkach ochrony zdrowia i redukuje 
rozprzestrzenianie się bakterii odpornych 
na antybiotykoterapię. Zapobiega nawet 
50% infekcji nabywanych podczas świad-
czenia opieki zdrowotnej. Odgrywa ważną 
rolę w ograniczaniu przenoszenia pato-
genów związanych z epidemiami, takich 
jak Ebola, czerwonka, SARS, wirusowe 
zapalenie wątroby typu E i COVID-19.

Dwie na pięć szkół na świecie nie ma do-
stępu do podstawowych usług sanitarnych 
z wodą i mydłem, co dotyka 802 milionów 
uczniów. Tymczasem mycie rąk pozwa-
la na kontrolowanie rozprzestrzeniania 
się chorób, które sprawiają, że dzieci nie 
mogą chodzić do szkoły. Nacisk kładziony 
na mycie rąk w szkole, wzmacnia pozytyw-
ne zachowania związane z higieną w domu.

Mimo, że higiena rąk jest tak ważna, 
zmiany następują bardzo powoli. W latach 
2015-2020 dostęp do urządzeń sanitar-
nych wzrósł zaledwie o 4%. Jeśli to tempo 
zostanie utrzymane do 2030 r. tylko 78% 
globalnej populacji będzie miało dostęp 
do podstawowych usług higienicznych.

Tegoroczny Światowy Dzień Mycia Rąk 
dedykowany jest podnoszeniu świadomo-
ści na temat higieny rąk oraz promowaniu 
inicjatyw, mających na celu ułatwienie 
wszystkim ludziom dostępu do wody i mydła 
w sytuacjach krytycznych. Temat przewod-
ni ma za zadanie przypomnieć o podjętych 
zobowiązaniach i potrzebie przekształce-
nia tych zobowiązań w realne działania.

MYCIE RĄK JEST KLUCZOWE DLA ZDROWIA
M y j ą c  r ę c e  m y d ł e m  m o ż e s z  c h r o n i ć  s i e b i e 

i  i n n y c h  p r ze d  c a ł ą  g a m ą  c h o r ó b .  N i e s t e t y  a k t u a l n i e  3 0 %  ś w i a t o w e j  p o p u l a -
cj i ,  czyl i  aż  2,3 mil iarda ludzi ,  nie ma w domu dostępu do bieżącej  wody i  mydła.

Ks. Paweł Wróbel proboszcz parafii pw. św. 
Anny w Myszkowie-Będuszu dba nie tylko 
o świetny stan ducha wiernych. Istotna jest 
też dobra kondycja ciała, 

W przededniu Dnia Papieskiego (15.10) od-
był się w będuskiej parafii XXI Bieg Papieski. 
Na starcie rozgrzewkę poprowadzili przed-
stawiciele Stowarzyszenia Actus, o bezpie-

czeństwo na trasie dbało OSP Będusz. Parafia 
dziękuje za pomoc w organizacji Kołom Ży-
wego Różańca, Akcji Katolickiej, Stowarzysze-
niu Actus, Właścicielom sklepu Lewiatan oraz 
OSP Będusz. 

Czym jest Dzień Papieski? 
Każdego roku, w niedzielę poprzedzającą 

wybór Karola Wojtyły na Stolicę Piotrową, 

w całej Polsce oraz środowiskach polonijnych 
obchodzony jest Dzień Papieski, podczas 
którego wierni łączą się w modlitwie. Święto 
ustanowione zostało przez Sejm Rzeczpospo-
litej Polskiej ku czci Jana Pawła II. (kk) Foto: 
Parafia

P A R A F I A L N Y  B I E G  P A P I E S K I
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„HISTORIA LEGO”

J e n s  A n d e r s e n

Nowa, wyczekiwana książka jednej z najbardziej 
znanych polskich reporterek!

„Co chcesz powiedzieć światu” daje siłę 
i nadzieję. Pokazuje świat bez znieczulenia 

i uwrażliwia na losy innych, niezależnie od tego, 
kim jesteś i gdzie mieszkasz.

„ C o  c h c e s z  p o w i e d z i e ć 
ś w i a t u ? ”

Martyna Wojciechowska

Nowa, wyczekiwana książka jednej z najbardziej znanych 
polskich reporterek! „Co chcesz powiedzieć światu” daje siłę 
i nadzieję. Pokazuje świat bez znieczulenia i uwrażliwia na losy 
innych, niezależnie od tego, kim jesteś i gdzie mieszkasz.

Corinne swój pierwszy ultramaraton przez pustynię poko-
nała w wieku pięćdziesięciu dwóch lat, choć nigdy wcześniej 
nie biegała. Larysa uciekła przed wojną w Ukrainie z siódemką 
dzieci, dla których jest mamą zastępczą. W Polsce buduje ich 
nowe życie. Choć Jennifer urodziła się bez nóg, została wybit-
ną gimnastyczką. Ella pierwszy raz nurkowała z rekinami jako 
pięciolatka, teraz jest ich obrończynią i rzeczniczką. Morena 
walczy w Salwadorze o kobiety, które odsiadują wyroki wię-
zienia za poronienie. Darlan jest osobą interpłciową, cudem 
przeżyła prześladowania, dziś jest pastorką kościoła w Kenii. 
Marbella była gotowa na wszystko, żeby dać swoim dzieciom 
przyszłość. Pod koniec życia znalazła się w przytułku dla bez-

domnych pracownic seksualnych w Meksyku. To jej dedykuję 
tę książkę.

„Co chcesz powiedzieć światu” to portrety dziesięciu nie-
zwykłych kobiet, które spotkałam na różnych krańcach świata 
i w Polsce. Zainspirowały mnie, pokazały drogę, dodały otuchy. 
Spisałam ich historie, w których głośno mówią o tym, co naj-
ważniejsze: o walce o godność i szczęście własne, i drugiego 
człowieka, o odpowiedzialności za innych i za naszą planetę, 
o bezwarunkowej miłości, która daje siłę, i determinacji, która 
pozwala osiągnąć niemożliwe.

Ta książka to opowieść o odważnych kobietach, ale też 
o mnie samej, bo bez nich nie byłabym tym, kim jestem.

Martyna Wojciechowska

Premiera: 23 listopada

LEGO. I chyba nie trzeba mówić już nic więcej. Każdy je 
zna. Każdy się nim bawił. Każdy kupił kiedyś na prezent. 
I prawie każdy na swój sposób je kocha. 

Każdego roku od osiemdziesięciu do dziewięćdziesię-
ciu milionów dzieci na całym świecie dostaje pudełko 
klocków LEGO, a dziesięć milionów dorosłych kupuje 
zestaw dla siebie. Jednak LEGO to znacznie więcej niż 
oszałamiająca liczba plastikowych klocków, które można 
zestawiać i łączyć na niezliczone sposoby.

Książka Jensa Andersena, wybitnego duńskiego biogra-
fa, to nie tylko historia rozwoju wielkiej globalnej firmy, 
ale przede wszystkim opowieść o wyjątkowej duńskiej 
rodzinie, która od dziewięćdziesięciu lat walczy o pra-
wo do nieskrępowanej zabawy. Filozofia LEGO zakłada, 
że dorośli również powinni znaleźć czas, aby zadbać 
o swoje wewnętrzne dziecko. 

Pisząc "Historię LEGO", Jens Andersen miał unikatową 
możliwość korzystania z rodzinnych archiwów Christian-

Opowieść o rodzinie, która stworzyła 
najsłynniejszą zabawkę na świecie!

Pierwsza oficjalna biografia marki o statusie 
światowego fenomenu!

senów, spędził też długie godziny na rozmowach z Kjel-
dem Kirkiem Kristiansenem, byłym prezesem i dyrekto-
rem generalnym grupy LEGO, wnukiem jej założyciela, 
Olego Kirka Christiansena. 

"Historia LEGO" to także fascynujące studium przypad-
ku pokazujące, w jaki sposób innowacja i kreatywność 
pomogły wybitnym jednostkom przekształcić LEGO z ma-
łej firmy stolarskiej w największego producenta zabawek 
i jedną z najbardziej lubianych marek na świecie. 

Bogato ilustrowana nigdy wcześniej niepublikowanymi 
zdjęciami, jest wspaniałą propozycją zarówno dla fanów 
LEGO, którzy chcieliby poznać kulisy powstania swoich 
ulubionych klocków, jak i dla wszystkich, którzy chcieliby 
zgłębić i zrozumieć ten światowy fenomen. 

W księgarniach od 9 listopada 2022 r. 
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Energochłonność budynku to parametr, 
który określa ilość energii potrzebnej do 
zapewnienia komfortu jego użytkowania. 
Nieodpowiednio docieplone ściany ze-
wnętrzne i dach, nieszczelne okna i drzwi 
sprawiają, że w niekontrolowany sposób 
z naszych domów ucieka ciepło. Przyczyną 
wychładzania jest również źle funkcjonu-
jąca wentylacja lub całkowity jej brak. 

Najczęściej występującą przyczyną strat 
ciepła są mostki termiczne, czyli miejsca 
w przegrodach zewnętrznych, przez któ-
re ucieka ciepło. Mogą powstawać np. 
w miejscu połączenia balkonu ze stro-
pem, przy oknach czy parapetach. Znacz-
na część energii z naszych domów ucieka 
przez okna i drzwi. Szacuje się, że straty 
ciepła przez te przegrody wynoszą w gra-
nicach 10-20%. Czynnikami wpływający-
mi na ten stan rzeczy są nieszczelności lub 
nieprawidłowy montaż. 

Jeżeli wewnątrz budynku towarzyszy 
nam uczucie wychładzania pomieszczeń, 
należy zastanowić się czy nasz dom nie 
wymaga wykonania prac mających na celu 
poprawę jego efektywności energetycz-
nej. Uciekające z domu ciepło jest łatwe 
do zidentyfikowania. Pomocne w tym za-
kresie będzie np. badanie przeprowadzo-
ne kamera termowizyjną, która generuje 
obraz w oparciu o różnice temperatur. 

Najskuteczniejszą metodą zwiększenia 
efektywności energetycznej budynków 
jest ich termomodernizacja. Aby przynio-
sła ona realną poprawę komfortu miesz-
kańców budynku nie można jej ograni-
czyć do jednostkowych inwestycji np. 
uszczelnienia okien. Inwestycję należy 
przeprowadzić kompleksowo. Pierwszym 
podstawowym krokiem jest ocena stanu 
budynku oraz zakresu prac jakie należy 
przeprowadzić. Pomocny w tej kwestii 
będzie audyt energetyczny, który poza 
opisem pierwotnego stanu technicznego 
budynku oraz aktualnych kosztów energii 
zawiera wskazania konkretnych inwestycji, 
których realizacja przyczyni się do zmniej-
szenia kosztów eksploatacji i realnych 
oszczędności.

Pomimo, że termomodernizacja jest 
przedsięwzięciem kosztownym to jed-
nak niesie za sobą wiele korzyści. Przede 
wszystkim pozwala zaoszczędzić energię. 
Jest ona również korzystna z punktu wi-
dzenia naszych portfeli. Pozwala obniżyć 
koszty związane nie tylko z ogrzewa-
niem, ale również chłodzeniem budynku. 
W odpowiednio zaizolowanym budynku 
w okresie letnim nie dochodzi do wzrostu 
temperatury wewnątrz. 

Koszty materiałów i prac dla wie-
lu mieszkańców stanowią przeszkodę 
w podejmowaniu decyzji o zastosowaniu 

w swoim domu rozwiązań energooszczęd-
nych. Na przeciw tym potrzebom wycho-
dzi m.in. Program Priorytetowy Czyste Po-
wietrze, którego głównym celem jest nie 
tylko wsparcie w likwidacji nieefektyw-
nych źródeł ciepła, ale również wsparcie 
inwestycji w zakresie termomodernizacji 
budynku. Właściciele budynków jednoro-
dzinnych, opłacający podatek dochodo-
wy mają również prawo do skorzystania 
z odliczenia w postaci ulgi termomoder-
nizacyjnej na wydatki poniesione celem 
polepszeniem charakterystyki cieplnej 
budynku. 

Tekst powstał w celach informacyjno-
-edukacyjnych, w ramach realizacji Pro-
jektu LIFE „Śląskie. Przywracamy błękit”. 
Kompleksowa realizacja Programu ochro-
ny powietrza dla województwa śląskiego. 

Autor: Dominika Bukalak-Gaik  
(Ekodoradca Subregionalny)

T E R M O M O D E R N I Z A C J A 
Z  K O R Z Y Ś C I Ą  D L A  T W O J E G O  D O M U
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P R I O R Y T E T  W  O C H R O N I E  A T M O S F E R Y

Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Katowicach za Mi-
nisterstwem Klimatu i Środowiska poleca: 
przyjrzyjcie się swoim nawykom - zróbcie do-
mowy audyt zużycia energii i poprzez drobne 
gesty postarajcie się wyeliminować te, przez 
które ją marnujecie.

 Czasem wystarczy gasić światło w po-
mieszczeniach, w których nie jest potrzebne, 
albo nie gotować w czajniku wody na zapas.

 Wierzymy, że wspólne działania w wi-
doczny sposób wpłyną na mniejsze zużycie 
energii, a co za tym idzie - oszczędności w na-
szych portfelach  i wzmocnienie bezpieczeń-
stwa energetycznego  naszego kraju w tym 
trudnym czasie.

Zajrzyjcie na naszą stronę i dowiedzcie się 
więcej!

 http://energieoszczedzamy.gov.pl

Spektrum możliwych do podjęcia działań 
zmierzających do podniesienia efektywno-
ści energetycznej, a tym samym obniżenia 
kosztów funkcjonowania, jest olbrzymie. Do 
zastanawiania się nad oszczędnością ener-
getyczną skłaniają ceny mediów i surowców 
niezbędnych do ogrzania budynku. Ekologia 
schodzi na drugi plan. Niedługo możemy nie 
mieć czym oddychać.

Decyzja o zmianach powinna być poprzedzo-
na identyfikacją miejsc strat energii, których 
modernizacja dałaby wymierne korzyści. Naj-
popularniejszymi usprawnieniami w zakresie 
budynków są: ocieplenie ścian i dachów, 
wymiana okien i drzwi oraz wymiana źródeł 
ogrzewania i ciepłej wody użytkowej (c.w.u.), 
modernizacja oświetlenia, wprowadzenie in-
teligentnych systemów do obsługi urządzeń. 
W przypadku transportu wpływ na efektyw-
ność energetyczną mogą mieć kontrole pojaz-
dów, dbanie o odpowiednie ciśnienie w opo-
nach czy też wdrożenie zasad ekologicznej 
jazdy.

Budownictwo

Te domy, które zostały już wybudowane – 
zwłaszcza te budowane przed laty – powinny 
zostać zmodernizowane w celu poprawy efek-
tywności energetycznej. Typowe modernizacje 
pozwalają obecnie zaoszczędzić 10-40% zu-
życia energii. Pasywne środki modernizacyjne, 
takie jak odpowiednia izolacja, mogą pomóc 
zmniejszyć zapotrzebowanie na ogrzewanie 
nawet o 70%.

Klimatyzator – wcale nie taki oszczędny 
i mało ekologiczny

Klimatyzatory to najszybciej rosnące zużycie 
końcowe w budynkach. Brak węgla na rynku 
i wysokie ceny gazu wymuszają na odbior-
cach poszukiwanie alternatyw. Jedną z nich 
jest ogrzewanie budynków przy użyciu kli-
matyzatora. Klimatyzacja jest energochłonna 
i charakteryzuje się dużą emisją, zarówno 
w wyniku stosowania paliw kopalnych, jak 
i czynników chłodniczych, z których wiele ma 
wysoki współczynnik globalnego ocieplenia. 
To rozwiązanie ma sens jedynie wtedy, gdy 
budynek korzysta z OZE.

 
 

Inteligentne rozwiązania

Czujniki, automatyczne sterowanie i inne in-
teligentne oprogramowanie mogą zoptymalizo-
wać zużycie energii i zmniejszyć je o 15% lub 
więcej, jeśli są prawidłowo stosowane. Przykła-
dy obejmują uczące się termostaty stosowane 
w domach, które automatycznie dostosowują 
ogrzewanie i chłodzenie na podstawie potrzeb 
mieszkańców.

Pompy ciepła

W miarę zwiększania udziału energii odnawial-
nej w produkcji elektryczności, wysokowydajne 
pompy ciepła mogą zmniejszyć zarówno zuży-
cie energii, jak i emisje zanieczyszczeń w porach 
o znacznym obciążeniu cieplnym. Należy jednak 
zauważyć, że takie budynki muszą charakteryzo-
wać się bardzo wysoką efektywnością energe-
tyczną, aby oferować przystępne cenowo roz-

wiązania w zakresie pomp ciepła i zabezpieczać 
przed nadmiernie wysokim szczytowym zapo-
trzebowaniem na energię elektryczną w okresie 
zimowym. Elektryfikacja budynków będzie miała 
mniejszy sens na obszarach, gdzie duża część 
energii elektrycznej pochodzi z węgla.

Transport

Dbanie o niskie zużycie paliwa w pojeździe to 
nie wszystko. Ważne jest kontrolowanie i ana-
lizowanie trasy przejazdu niezbędne dla opty-
malizacji kosztów. Krótsza trasa, niższe koszty. 
Poza tym konieczne jest planowanie mobilno-
ści na poziomie lokalnym i regionalnym, które 
obejmuje cele dotyczące emisji gazów cieplar-
nianych i wspólnego korzystania z różnych środ-
ków transportu. Od własnego samochodu bar-
dziej ekologiczny jest autobus, a najbardziej 
oczywiście rower.
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